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VERSLAG VAN EEN MONDELING OVERLEG 
Vastgesteld, 5 oktober 1976 

De bijzondere Commissie1 belast met de schriftelijke voorbereiding van Ka-
merstuk 13 766 nr. 1 (verslag van de bespreking op 17 januari 1976 tussen 
een delegatie uit het kabinet en enkele vertegenwoordigers van de in Neder-
land woonachtige Zuid-Molukkers, heeft op woensdag 25 augustus 1976 
mondeling overleg gevoerd met de Regering. 

Bij dit overleg was aanwezig de Minister-President, mede namens de Mi-
nister van Buitenlandse Zaken, de Ministervan Justitie en de Ministervan 
Binnenlandse Zaken. Deze bewindslieden werden vergezeld door een aantal 
hoofdambtenaren. 

De agenda voor dit overleg hield de navolgende gesprekspunten in: 
a. de Commissie van Overleg Zuid-Molukkers/Nederlanders; 
b. het door de Regering ingenomen standpunt zoals dit is weergegeven in 

het verslag van de bespreking op 17 januari 1976. 
De commissie geeft hieronder van dit overleg de navolgende samenvat-

ting. 
Nadat de beide agendapunten tegelijk aan de orde waren gesteld merkte 

allereerst de Minister-President op, dat hij voorshands weinig nader had toe 
te lichten aangezien hij het verslag van de bespreking van 17 januari een 
goed verslag vond. De bespreking van 17 januari was naar zijn mening van 
weerskanten als positief ervaren en in goede sfeer verlopen. Dit gesprek is 
verder uitgemond in het voorstel om te komen tot instelling van de Commis-
sie van Overleg Zuid-Molukkers/Nederlanders, die naar het oordeel van de 
bewindsman een voortreffelijk kader zou kunnen bieden voor de verdere be-
sprekingen die over de onderhavige problematiek nuttig en nodig zijn. 

Ingaande op de samenstelling en de werkwijze van deze commissie, gaf 
de Minister van Justitie nog als toelichting dat bij de samenstelling van de 
commissie destijds de gedachte had voorgezeten dat de samenstelling pari-
tair zou moeten zijn en dat het gedeelte daarvan dat uit Zuid-Molukkers zou 
bestaan, gelet op de ontstaansgeschiedenis van deze commissie en de pro-
blemen die besproken zouden moeten worden, personen zouden moeten 
zijn uit de kring van de aanhangers van het RMS-ideaal. Voorts is het de be-
doeling geweest dat het Nederlandse deel van de commissie niet zou be-
staan uit ambtenaren. Tevens zouden de leden van de commissie zich ervan 
bewust moeten zijn dat het om een moeizame en tijdrovende opdracht zou 
gaan. Het heeft, zo stelde de bewindsman, nogal wat moeite gekost om met 
inachtneming van deze punten de commissie, althans wat het Nederlandse 
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gedeelte betreft, te bemannen. Spreker was er dankbaar voor dat een aantal 
bekwame personen bereid waren geweest om deze taak op zich te nemen. 

Over het werk van de commissie viel, aldus de Minister van Justitie, nog 
weinig te zeggen. Ze is pas enkele malen in vergadering bijeen geweest. De 
aanpak van de werkelijke problemen moet nog plaatsvinden. 

Hierna voerden vanuit de commissie een aantal leden het woord. 
Een lid van de P.P.R.-fractie zei, dat indien men als uitgangspunt neemt, 

zoals uit het verslag blijkt, het voorkomen van de gebeurtenissen, die er ge-
weest zijn, zulks nog geen antwoord geeft op de vraag of, wanneer vaststaat 
dat die gebeurtenissen zich niet wéér zullen voordoen, dan in de ogen van 
de Nederlandse Regering het beleid verder afgerond is. Het leek dit lid der-
halve toe dat dit uitgangspunt niet meer dan een uitgangspunt kon zijn. 

In het verslag wordt, zo stelde dit lid verder, van regeringswege ook ge-
sproken van de inzichten van de Zuid-Molukkers. Spreker vroeg zich af of de-
ze formulering wel juist was, omdat immers bekend is dat deze inzichten -
evenals het begrip «Zuid-Molukkers» - niet zo eenduidig zijn. 

Ten slotte wees deze spreker erop, dat blijkens het verslag de Nederlandse 
Regering in feite het volkenrechtelijke aspect, waarvoor nogal eens door een 
bepaalde groep van de Zuid-Molukkers aandacht wordt gevraagd, heeft af-
gewezen. Wel is daarbij erkend, dat de Zuid-Molukkers politieke idealen heb-
ben, welke de Nederlandse Regering echter niet kan delen en ook niet mag 
steunen. Spreker begreep dit betoog niet. Het «niet kunnen» en het «niet 
mogen» wordt namelijk gebaseerd op het feit dat er geen rechtsgrond is. Dit 
lid zou graag een nadere adstructie hebben waarom er geen rechtsgrond 
aanwezig zou zijn. 

Een lid van de P.v.d.A.-fractie vroeg aandacht van de Regering voor de na-
volgende punten. 

De Ministervan Justitie heeft erop gewezen dat de ledenvan het Molukse 
deel van de Commissie van Overleg allen personen zijn die het RMS-ideaal 
aanhangen. Spreker wees erop dat ongeveer 60% van de Zuid-Molukkers 
aanhangers van het RMS-ideaal zijn. Achteraf was hij dan ook niet erg geluk-
kig met de aard van deze samenstelling. Het leek hem goed om ook aan-
dacht te besteden aan de andere groepen Molukkers. Hij vroeg daarbij te-
vens na te gaan hoe groot nu eigenlijk de groep Zuid-Molukkers in Neder-
land was. 

Spreker had ook begrepen dat de Commissie van Overleg tevens de 
geschiedenis van het conflict weer naar voren zou brengen. Hij toonde 
zich er voorstander van om dit vrij summier te doen. Het leek hem van aca-
demisch belang om dit aspect volledig uitgespit te krijgen. Bij de benadering 
van de onderhavige problematiek zou zijns inziens op de voorgrond moeten 
staan hoe het zelfbeschikkingsrecht binnen de Verenigde Naties thans ge-
hanteerd wordt en wat dit voor perspectieven biedt voor het RMS-ideaal. 

De Molukkers die naar Nederland gekomen zijn hebben dit onvrijwillig ge-
daan, zo stelde spreker verder. Het zijn ex-KNIL-militairen. Deze hadden al-
len pensioenrechten. Spreker ging daarbij in op de in Nederland voor deze 
groep getroffen voorzieningen. Hij wees er daarbij op dat het onduidelijk 
was wat in de periode 1953/1963 met de pensioenen van deze mensen isge-
beurd. Voorzover ze Nederlander zijn zouden ze dit pensioen gekregen heb-
ben. Niettemin zou er volgens het rechtsgevoel van de Zuid-Molukkers toch 
iets scheef zitten. Zij zijn namelijk van mening dat zij de KNIL-pensioenen 
nimmer gekregen hebben. Spreker zou het op prijs stellen wanneer zou wor-
den uitgezocht hoeveel mensen pensioen gekregen hebben en hoeveel 
mensen pensioenen op basis van KNIL-rechten gekregen zouden moeten 
hebben. Dit ware naar sprekers mening te bekijken tegen de achtergrond 
van de CRM-uitkeringen die ook hebben plaatsgevonden. Het zou goed zijn 
om daaromtrent een en ander naar buiten te brengen. 

Als een ander probleem zag deze spreker het beleid ten aanzien van de ge-
vangenen die betrokken waren bij de gijzelingen te Beilen en Amsterdam. Er 
is in de Molukse gemeenschap voor deze personen een voortdurende aan-
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dacht. Persoonlijk had spreker er begrip voor dat men besloten had om allen 
niet in één gevangenis bijeen te brengen. Het was echter naar zijn mening 
wel goed om daarovertoch een efficiënt voorlichtingsbeleid naar de Molukse 
gemeenschap te hebben. 

Ten slotte vroeg deze spreker nog aandacht voor de gijzelaars zelf. Er zijn 
met name een groot aantal wrijfpunten naar het Ministerie van Justitie toe. 
De onvrede bij deze groep is helaas nog niet opgelost. 

Een lid van de K.V.P.-fractie informeerde of de Commissie van Overleg al 
een werkwijze had vastgesteld en welke zaken in het bijzonder aandacht in 
de commissie zouden krijgen. 

Voorts wilde dit lid weten of het mogelijk was dat, als deze commissie enig 
resultaat zou hebben bereikt, in de vorm van rapporten, de Kamer, althans 
de bijzondere commissie, tussentijds daarvan op de hoogte zou kunnen 
worden gesteld. 

Hoe zijn de betrekkingen van deze commissie tot die welke zich bezig-
houdt met het welzijn en de overige aspecten die onder CRM ressorteren, zo 
informeerde dit lid verder. 

Ook wees dit lid op het karakter van de niet gewenste ordediensten. 
Wat is de laatste tijd van regeringswege hieraan concreet gedaan, zo vroeg 
zij. In hoeverre functioneren deze ordediensten nog? 

Ingaande op de taakomschrijving van de Commissie van Overleg vroeg 
een lid van de A.R.P.-fractie of in de commissie ook de problemen besproken 
worden die er soms bestaan tussen de Molukse gemeenschap en de plaatse-
lijke bevolking. 

Voorts merkte dit lid op dat voor het werk van de commissie van de zijde 
van de Molukkers op de historie nogal sterk de nadruk wordt gelegd. Blijkens 
het uitgebrachte verslag evenwel wordt deze zaak door de Nederlandse Re-
gering enkele malen afgewezen. Is niet te vrezen, zo vroeg dit lid, dat het 
werk van deze commissie zal worden belemmerd door het verlangen van de 
andere kant om op de historie in te gaan en daarin rechtvaardigingsgronden 
voor hun idealen te zoeken? Hij vroeg zich af of met de studie van de historie 
toch niet één doel gediend zou kunnen worden, nl. de doelstelling om het 
werk van deze commissie betere voortgang te doen hebben en daardoor 
dan ook een zekere bevrediging op termijn te krijgen op dit punt van de zijde 
van de Zuid-Molukkers. 

Een lid van de V.V.D.-fractie vroeg zich af of niet een van de hoofdproble-
men gelegen was in het feit dat, hoeveel morele rechten de Molukse ge-
meenschap ook heeft, er staatsrechtelijk voor de toekomst geen hoop is. 

Een lid van de C.P.N.-fractie vroeg waarom in de Commissie van Overleg 
geen vertegenwoordigers van de andere groepen, niet behorende tot de 
aanhangers van het RMS-ideaal, waren opgenomen. 

Tevens wees dit lid erop, dat de Minister van Justitie bij de inleiding had 
gezegd dat de aanpak in de commissie van de eigenlijke problemen nog 
moet komen. Spreker wilde hierover iets meer vernemen. Hij zag als een van 
de problemen dat de Commissie van Overleg voortdurend geconfronteerd 
zal worden met de vijf punten die ir. Manusama heeft geformuleerd bij de 
bespreking op 17 januari j l. De Minister-President heeft toen gezegd dat on-
der deze omstandigheden daarvan niets of weinig gerealiseerd zal kunnen 
worden. Naar sprekers mening zou het goed zijn indien van regeringswege 
een nader inzicht zou worden gegeven in de omstandigheden waaronder zij 
meent dat daarvan meer gerealiseerd zou kunnen worden. 

Een lid van de P.v.d.A.-fractie vroeg of er iets gezegd kon worden over 
eventuele contacten met Indonesië over de Molukse bevolkingsgroep. Zijn er 
bij voorbeeld mogelijkheden van ontwikkelingshulp? 

Wordt er ook bij de arbeidsbureaus aandacht geschonken aan de soms bij-
zonder moeilijke omstandigheden waarin deze groep in Nederland leeft, zo 
vervolgde dit lid. 

Ook wees hij erop, dat sinds Beilen en Amsterdam de spanningen nog niet 
uit de lucht zijn. Er zijn regelmatig berichten over een treffen van een plaat-
selijke Nederlandse bevolkingsgroep en de Molukse bevolking in bepaalde 
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gemeenten. Hij achtte het een zaak van openbare orde dat geprobeerd zou 
moeten worden, alles wat kansen schept voor een rassendiscriminatie, terug te 
wijzen. Hebben in dit kader de burgemeesters van gemeenten die een grote 
groep van Molukkers onder hun inwoners tellen, bepaalde instructies gekre-
gen hoe het beste kan worden opgetreden, al dan niet met inschakeling van 
wijkoudsten enzovoorts, zo informeerde dit lid ten slotte. 

Hierna ging allereerst de Minister-President in op de gemaakte opmerkin-
gen en de gestelde vragen. 

De Minister-President was het eens met de opmerkingen uit de commissie 
dat het voorkomen van een herhaling van de gebeurtenissen van december 
1975 wel een uitgangspunt, doch geen eindpunt kon zijn. Hij vroeg zich 
evenwel af of het niet erg verstandig zou zijn wanneer de Nederlandse Rege-
ring er vanaf zou zien enig eindpunt met betrekking tot de positie van de 
Zuid-Molukkers inde Nederlandse gemeenschap te formuleren. Hij wees er-
op, dat voor zover men in het regeringsbeleid evoluties zou kunnen vaststel-
len, er ten aanzien van de Zuid-Molukkers nuances zijn. In de vijftiger jaren 
en de zestiger jaren was er een sterke behoefte om te komen tot hetzij naar 
het geboorteland terug doen keren van de Zuid-Molukkers, hetzij hen te 
doen integreren in de Nederlandse gemeenschap. De nuance in het rege-
ringsbeleid kon, naar zijn mening, daarin worden onderkend, dat voorop 
dient te staan dat de Zuid-Molukkers zelf een einddoel moeten formuleren 
en dat de Nederlandse gemeenschap binnen het kader van wet en recht 
daarvoor ruimte tracht te bieden. Hij was van oordeel dat het een duidelijk 
doel was en behoorde te zijn van het regeringsbeleid om een herhaling van 
gebeurtenissen als die van december 1975 te voorkomen. Naar aanleiding 
van de opmerkingen over het afwijzen van het beroep op het Volkenrechte-
lijke aspect van de Zuid-Molukse zaak, maakte de Minister-President de na-
volgende opmerkingen. 

Hij begon met te stellen dat hij inderdaad geen rechtsgrond voor het vol-
kenrechtelijke aspect zag. Hij wees erop dat er ongeveer 160 staten waren en 
enkele duizenden volkeren. Zelfbeschikkingsrecht van volkeren, aldus de Mi-
nister-President, is iets anders dan het recht op eigen staatsvorming op het 
grondgebied van een andere staat. In de situatie waarin groepen als de aan-
hangers van de RMS verkeren, zijn er vandaag tientallen, in beginsel honder-
den groepen in de wereld, echter alle met een andere achtergrond en 
geschiedenis. De Nederlandse Regering is gehouden in de eerste plaats om 
op grond van het Handvest van de Verenigde Naties en volgens de regels 
van de internationale rechtsorde, het statenkarakter van staten en leden van 
de Verenigde Naties te respecteren. De bewindsman was van oordeel dat 
men hierover nogal eens veel te gemakkelijk dacht. Rechtsgronden, zoals 
namelijk in de discussie naar voren worden gebracht, en gelegen in de ge-
beurtenissen tijdens het dekolonisatieproces, de verhoudingen binnen de 
deelstaat Oost-lndonesië en de autonome Zuid-Molukken daarbinnen, zou-
den naar zijn opvatting wel historisch kunnen worden uitgespit, doch be-
zwaarlijk rechtsgronden in internationaal-politieke zin opleveren. Iedereen 
onderkent overigens dat de Zuid-Molukkers een politiek ideaal hebben en 
dat de wijze waarop ze dat beleven een maatschappelijk en politiek pro-
bleem schept, aldus de Minister-President. 

Op de vraag onder welke omstandigheden de Minister-President wèl 
ruimte zag voor de verlangens van ir. Manusama, die alle liggen in het vlak 
van de voor-fase van de internationaal politieke aktie, gericht op het realise-
ren en steunen van het RMS-ideaal, antwoordde de Minister-President dat 
hij deze niet zag. Men kan en mag niet de suggestie wekken, dat binnen een 
afzienbare toekomst mogelijkheden zijn dat de Nederlandse Regering aan 
de verlangens, vooral uitgesproken in de eerste vier punten van ir. Manusa-
ma, tegemoet zou kunnen komen. Wel zou getracht kunnen worden, en zulks 
is reeds geprobeerd - ook middels de Commissie van Overleg - , om het over-
tuigingsproces, berustend op eerbiediging wederzijds van de 
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plicht van Nederlandse kant tot respectering van de internationale rechtsor-
de alsmede van de erkenning van de ernst en vaak van de bezieling van het 
politieke ideaal van de Zuid-Molukkers te doen begrijpen en om binnen de 
regels van wet en recht ook Zuid-Molukkers de gelegenheid te bieden een ei-
gen antwoord te geven en een eigen ideaal te beleven. 

Ingaande op de vraag vanuit de commissie waarom alleen personen die 
het RMS-ideaal aanhangen in de Commissie van Overleg zitting hebben, gaf 
de Minister van Justitie drie redenen. 

De taakomschrijving van de commissie houdt in zich te beraden over de 
problemen in de Nederlandse samenleving ontstaan uit het feit dat onder de 
Zuid-Molukkers in Nederland verwachtingen leven en politieke idealen wor-
den nagestreefd die de Nederlandse Regering niet kan delen, maar waarvan 
ze het bestaan en de ernst onderkent. Die verwachtingen, die bron van die 
problemen zijn, leven alleen, en wel in sterke mate, in de kring van de RMS-
aanhangers, aldus de bewindsman, en niet bij andere Molukkers. 

De instelling van de Commissie van Overleg is verder het gevolg van een 
gesprek dat een delegatie uit het kabinet op 17 januari j l. gevoerd heeft met 
de leider van die Zuid-Molukkers die het RMS-ideaal blijven nastreven. Men 
kreeg toen van regeringszijde de indruk dat deze commissie alleen van de 
grond zou kunnen komen wanneer in de commissie de volle aandacht zou 
worden gegeven aan het beleven door deze Zuid-Molukkers van het RMS-
ideaal. 

Er was ten slotte, zo stelde de Minister van Justitie, te minder aanlei-
ding om ook andere groeperingen in deze commissie op te nemen, omdat er 
al een commissie is die zo breed mogelijk is samengesteld en die onder de 
verantwoordelijkheid berust van de Minister van CRM. 

Dit betekent niet dat aan de andere groepen geen aandacht kan worden 
gegeven. Hij meende dat dit overigens reeds gebeurt, met name in het zoge-
naamde inspraakorgaan van CRM. Dit ministerie, aldus de Minister van Jus-
titie, beschikt over de «sociale kaart» met vele gegevens van Molukse ge-
meenschappen in dit land. 

In de taakomschrijving van de Commissie van Overleg is geen verbod te 
lezen om diepgravende historische studies te maken wanneer de commissie 
het wenselijk zou achten het heden te verklaren uit het verleden. Wel heeft 
de Regering zich ervoor beijverd om de aandacht van de commissie vooral 
te concentreren op de vraagstukken van vandaag, hoe deze ook zijn ont-
staan. De bewindsman gaf er overigens de voorkeur aan dat de commissie, 
indien zij in de geschiedenis zou willen duiken, daarin niet al te lang zou ver-
wijlen. De commissie is inmiddels begonnen met enige aandacht te geven 
aan het verleden. Er zal een uiteenzetting uit de kringen van de RMS ter tafel 
worden gebracht waarin op historische gronden aanspraken worden ge-
staan. De bewindsman gaf er overigens de voorkeur aan dat de commissie, 
zal uitdijen, is nog onvoorspelbaar, aldus de Minister van Justitie. 

Ingaande op het gevangenisbeleid erkende ook de bewindsman, evenals 
dit vanuit de commissie was gesteld, dat er aanzienlijke risico's verbonden 
kunnen zijn om de betrokken gevangenen allen in één inrichting onder te 
brengen, hoe bepleitbaar uit menselijk oogpunt dit ook zou zijn. Spreker was 
het eveneens eens met de opvatting uit de commissie dat men hierover een 
zo goed mogelijke voorlichting naar buiten zou moeten geven. 

De Commissie van Overleg is pas begonnen met haar werkzaamheden, zo 
vervolgde de Minister van Justitie. Zij zoekt tastend haar weg die zij moet 
gaan. Ze zal nog enige tijd nodig hebben voordat er enige tekening kan ko-
men in de aanpak van de problematiek. 

Een relatie met het inspraakorgaan van CRM, aldus de bewindsman, is er 
alleen via de ambtelijke apparaten en de bewindslieden. 

De problematiek van de ordediensten samenvattend stelde de Minister 
van Justitie dat er op 17 januari van regeringswege te kennen is gegeven dat 
de lang volgehouden tolerantie jegens het functioneren van de ordediensten 
niet zou kunnen worden voortgezet. Maatregelen om de teugels terzake aan 
te trekken zijn sindsdien in voorbereiding genomen. De procedure daarvoor 
is in gang, aldus de Minister. 
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Gevraagd of het de bedoeling is dat de Commissievan Overleg zich ook 
beraadt over plaatselijke problemen, antwoordde de Minister dat dit niet in 
het voornemen lag hoewel zulks overigens niet uitgesloten is. 

Op de vraag of de arbeidsbureaus zich bijzonder inspannen met betrek-
king tot de arbeidsbemiddeling voor Zuid-Molukkers, kon de Minister van Justitie 
geen antwoord geven. Het zou naar zijn mening van belang zijn daarover bij 
het Ministerie van Sociale Zaken informatie in te winnen. 

Ingaande op de vraag of er contacten met Indonesië ter zake zijn, ant-
woordde de Minister van Justitie dat er een gemengde ambtelijke gespreks-
groep met Indonesië is. 

Van de zijde van de Minister van Justitie werd aanvullend opgemerkt dat 
er ongeveer 2Va jaar geleden besprekingen in Djakarta zijn begonnen om het 
Molukse probleem in het kader van een mogelijke repatriëring te bezien. 
Over en weer is toen besloten dat van de zijde van Nederland en Indonesië 
gemengde gespreksgroepen zouden plaatsvinden onder auspiciën van de 
beide ambassades. Deze komen sindsdien regelmatig bijeen en bespreken 
alle punten van overleg die nodig zijn om te komen tot een zekere overeen-
stemming overeen plan om mogelijk dié Zuid-Molukkers, die zich weer tot 
Indonesië willen wenden metterwoon daarheen te gaan repatriëren. In dat 
kader wordt regelmatig overleg gepleegd. Daarbij komen evenwel ook ande-
re vraagstukken aan de orde. Deze gemengde contacten geven weer aanlei-
ding tot ambtelijk overleg dat tussendoor informatief plaatsvindt, zodat de 
informatie die over en weer zowel bij het inspraakorgaan van CRM als 
bij de Commissie van Overleg naar voren komt, ook ingebracht wordt in de 
algemene contractvergaderingen die over het Zuid-Molukse vraagstuk wor-
den gehouden. 

Hierna ging een lid van de P.P.R.-fractie in op hetgeen door de Minister-
President over het volkenrechtelijke aspect naar voren was gebracht. 

Dit lid stelde dat naar zijn mening het volkenrechtelijke aspect toch een rol 
in deze zaak zal gaan spelen. Het zou op dit moment al een grote rol ge-
speeld hebben wanneer de Democratische Republiek Oost-Timor niet door 
Indonesië overweldigd zou zijn. Er waren al contacten met het Fretelin. Het 
volkenrechtelijke aspect is geen volledig abstracte zaak. De stelling van rege-
ringswege, aldus dit lid, dat er een rechtsplicht zou bestaan om de bestaan-
de realiteit van de statengemeenschap te erkennen, kwam hem als veel te 
vergaand voor, zowel uit rechtsoogpunt alsook uit politiek en historisch oog-
punt. Spreker vreesde dat dit aspect ook bij een eventuele openbare behan-
deling van de zaak aan de orde zou komen. In ieder geval, zo stelde hij, zou 
van de zijde van zijn fractie het recht der volkeren op een eigen politieke om-
raming naar voren worden gebracht. 

De Minister-President antwoordde dat hij met dit lid over deze zaak van 
mening verschilde. Hij bestreed dat zijn beschouwingswijze etatistisch was. 
De statengemeenschap, aldus de Minister-President, is geen stationair ge-
geven. Het ging naar zijn mening om de vraag wat de houding van de Neder-
landse Regering is. Deze wordt, zo stelde hij, enerzijds gemarkeerd door de 
algemene beginselen van bescherming van minderheden en het opkomen 
tegen schending van mensenrechten, en anderzijds door een rechtsplicht tot 
respectering van de statengemeenschap en door een verbod om afschei-
dingsbewegingen of opsplitsingsbewegingen die zich voltrekken binnen het 
gebied van een andere staat, te steunen. 

Ingaande op de pensioenen van de Molukkers voor zover zij KNIL-militai-
ren waren geweest, antwoordde de Minister van Binnenlandse Zaken, dat de 
pensioenverplichtingen door Nederland met grote nauwgezetheid van lndo-
nesië zijn overgenomen. Hij achtte het niet onmogelijk dat in het begin van 
het ontstaan van de Indonesische staat wel eens gezegd zou kunnen zijn dat 
men zich diende te wenden tot de Republiek Indonesië. De bewindsman zeg-
de toe dat hetgeen over deze zaak in het mondeling overleg naar voren was 
gebracht te zullen overbrengen aan zijn ambtgenoot van Defensie. 

Met betrekking tot de vraag of er aanwijzingen aan de burgemeesters zijn 
gegeven merkte de bewindsman op dat hij persoonlijk vond dat, toen de 
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Zuid-Molukkers naar Nederland kwamen men zich te weinig rekenschap had 
gegeven wat het betekende dat een groep van 15 000 Aziaten in de Neder-
landse bevolking werd opgenomen. Hij was van oordeel dat dit toen te zeer 
gezien was als een administratieve aangelegenheid en daarbij te weinig aan-
dacht was geschonken aan de menselijke kanten van deze zaak. 

Een lid van de P.v.d.A.-fractie vroeg aan de Minister van Justitie ten slotte 
of hij de indruk had dat de Commissie van Overleg wellicht binnen afzienba-
retijd meteen interim-rapport zou kunnen komen. Zo ja, dan zou in de bij-
zondere Commissie overwogen kunnen worden of het openbare debat in de 
Kamer niet beter zou kunnen worden gehouden nadat dit rapport versche-
nen zou zijn. 

De Minister van Justitie antwoordde dat hij het zeer wel mogelijk achtte 
dat er binnen afzienbare tijd een interim-rapport van de Commissie van 
Overleg zou komen. Hij zou zich ter zake met de voorzitter van deze com-
missie verstaan en vervolgens aan de vaste Commissie uit de Kamer laten 
weten hetgeen hij over de vooruitzichten van het verschijnen van een inte-
rim-rapport had vernomen. 

De voorzitter der commissie, 
Franssen 

De griffier der commissie, 
Kerkhofs 
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